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Gerrit is gek van gras
Gerrit Riezebos: hovenier met een voorliefde voor gras

Hovenier Gerrit Riezebos is betrokken bij de renovatie van de kasteeltuinen van landgoed De Haere in Olst. Als Riezebos vertelt over het project klinkt 

hij niet als een hovenier, want hij praat alleen maar over gras. De enthousiaste hovenier blijkt zestien jaar als greenkeeper gewerkt te hebben. Toen is 

volgens hem zijn voorliefde voor gras ontstaan. Aan vakblad De Hovenier vertelt de greenkeepende hovenier over de renovatie van de grasmat.
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Riezebos is werkzaam als hovenier bij 
IJssellandschap. Deze stichting beheert ongeveer 
tachtig panden en zo’n 4296 hectare grond in de 
omgeving van Deventer, waaronder landgoed De 
Haere. De kasteeltuin van het landgoed was toe 
aan een opknapbeurt. Waar de meeste hoveniers 
de grasmat als laatste aanpakken, koos Riezebos 
een andere route. Hij wilde beginnen met zijn 
grote liefde, de grasmat. Riezebos: ‘Wij hebben 
deze keuze gemaakt omdat hier mijn kennis en 
kunde ligt. Zo maak je meteen een goede indruk 
en dat kweekt vertrouwen voor de rest van de 
renovatie.’

Riezebos waarschuwt me tijdens het gesprek dat 
hij dagenlang over gras kan praten. Hij moet ook 
het nodige uitleggen, want mijn graskennis reikt 
niet zo ver, wat volgens Riezebos voor de meeste 
hoveniers ook geldt. ‘Hoveniers zijn alleskunners. 

Ze weten van alles wat, maar gras heeft eigenlijk 
meer kennis nodig. Iedere grondsoort, iedere lig-
ging en iedere toepassing vraagt om een ander 
grasmengsel. Sommige hoveniers kiezen voor 
het grasmengsel dat ze hebben liggen of dat het 
goedkoopste is. Dit kan nadelig uitpakken, volgens 
hem. ‘Er is zoveel keuze in grasmengsels en er zijn 
nog veel meer verschillende toepassingen voor 
gras. Wordt het gras onderdeel van een siertuin bij 
een bedrijf? Of wordt het actief gebruikt? Allemaal 
vragen die van belang zijn. En de omgevings-
factoren zijn minstens zo belangrijk: ligt het gras 
grotendeels in de zon of bevindt het zich in een 
schaduwrijke omgeving? Heb je te maken met klei-
grond of komt de grasmat op een schrale zandbo-
dem? Lukraak een grasmengsel kiezen is dus niet 
verstandig.’ Riezebos wil hoveniers dan ook op het 
hart drukken niet het eerste het beste grasmengsel 
te kiezen, maar zich goed te laten voorlichten.

Onkruid, mos en straatgras
Op mijn volgende vraag: Wat voor grasmat lag er 
eerst? wordt wat lacherig gereageerd. Riezebos 
lacht: ‘Een mengsel van onkruid, straatgras en 
mos. Het oorspronkelijke mengsel dat er lag was 
een soort weilandmengsel; dit bevatte veel oude 
Engels raaigrassen. Dit mengsel is oorspronkelijk 
bedoeld voor de veeteelt. Het is een echt produc-
tiemengsel, gras dat in een zo kort mogelijke tijd 
zo hard mogelijk moet groeien. Dit gras is dus 
absoluut niet onderhoudsvriendelijk. Daarnaast 
groeide hier vooral straatgras.’ Mijn vraag waarom 
straatgras een probleem is, herkent Riezebos ook. 
‘Mensen zeggen al gauw: er staat toch gras, dus 
het is toch goed? Maar straatgras is een eenjarige 
plant die uiteindelijk doodgaat. Hierdoor krijg je 
open plekken in het gazon en open plekken geven 
weer meer kans op onkruid, ongedierte en uitdro-
ging. Open plekken in de mat zijn voor de rozen-
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kever en de langpootmug een uitnodiging om hun 
kinderen, engerlingen en emelten, daar te laten 
opgroeien. Ook die geven weer extra schade aan 
de grasmat. Daarnaast trekken deze larven mollen 
en vogels aan, die ook niet zachtzinnig omgaan 
met de mat.’  

Waterafstotend
De bodem in de kasteeltuinen is volgens Riezebos 
bosgrond. Bij de kasteeltuinen was er geen moge-
lijkheid tot water geven. Bij langdurig droog weer 
wordt de bodem eerder waterafstotend. Riezebos: 
‘Een slimmigheidje van Moeder Natuur: als de 
bodem waterafstotend is, wordt het water vastge-
houden in de toplaag. Zo overleeft droge heide-
grond ook. Maar het enige wat dan nat wordt, is de 
toplaag. Het nadeel hiervan is dat straatgraszaad-
jes zich voornamelijk in deze toplaag bevinden. 
Straatgras heeft dus een betere concurrentiepositie 
dan de gewenste grassen. De rest van de bodem is 
door die waterafstotende laag sterk uitgedroogd. 
Daarbij werd de grasmat ook te weinig gemaaid. 
Er werd altijd gewacht met maaien tot het laatste 
moment, maar dan is het eigenlijk al te laat … 
Door structureel te laat te maaien, maai je continu 
het groeipunt weg. Daarmee put je het grasplantje 
op de lange termijn uit, wat ook weer kale plekken 
geeft in het gras waar vervolgens onkruid, onge-
dierte en straatgras een kans krijgen. Je moet dus 
frequent maaien; hoe vaker je maait, hoe dichter 
de grasmat wordt.’  

Solario
Welke maatregelen heeft de hovenier nu geno-
men? Riezebos: ‘We hebben gekozen voor Solario, 
een mengsel van DSV. Dit bevat drie soorten rood-
zwenkgrassen, wat Engels raaigras en veldbeemd. 

We hebben hiervoor gekozen mede op advies van 
Tako van den Hul van Vitagro. Roodzwenkgras 
heeft als voordeel dat het een mooie groene kleur 
heeft, niet veel voeding nodig heeft en traag 
groeit. Je hoeft dus minder vaak te maaien en 
krijgt een mat die ook goed gedijt in een scha-
duwrijke omgeving.’ En, voegt Riezebos nog toe: 
‘Roodzwenk is ook meer droogteresistent en het 
veldbeemd in het mengsel zorgt voor stevigheid 
van het gazon, vergelijkbaar met bewapening in 
betonblokken. Veldbeemd kan ook goed tegen 
droogte en redelijk goed tegen een schrale grond.’ 
‘Dus: minder maaien, minder voeding, mooiere 
kleur, minder vocht en wat schaduwtoleranter. Ik 
denk dat dit de perfecte keuze is voor de kasteel-
tuin. Het wordt uiteraard nog spannend hoe het 
in de praktijk gaat uitpakken, maar ik heb mijn 
huiswerk in ieder geval gedaan; daar kan het niet 
aan liggen.’

Kwestie van aanpassen
Volgens Riezebos heb je twee keuzes: je past de 
bodem aan het grasmengsel aan of je past het 
grasmengsel aan de bodem en de omgeving aan. 
De keus voor het tweede brengt minder werk 
met zich mee en is dan ook stukken duurzamer. 
Waaraan Riezebos toevoegt: ‘Door het grasmeng-
sel zoveel mogelijk aan te passen aan de bodem, 
bespaar je jezelf heel wat werk. Anders ben je 
voortdurend bezig om de bodem aan te passen, 
bijvoorbeeld door het toevoegen van kalk of meer 
voeding en dus water.’ 

Riezebos biecht op dat hij, als volleerd green-
keeper, het mengsel zelf nog een tikje heeft 
aangepast. ‘Ik heb er nog een beetje SV7 Maxima-
mengsel doorheen gegooid, een mengsel dat 
voornamelijk uit Engels raaigras bestaat. Engels 
raaigras heeft als voordeel dat het snel opkomt. 
Roodzwenk komt trager op, waardoor je meer risi-
co hebt dat het graszaad uitspoelt. Doordat ik wat 
extra Engels raaigras heb toegevoegd, groeit de 
grond sneller dicht, waardoor hij ook minder snel 
uitdroogt. En een fijne bijkomstigheid is minder 
kans op uitspoelende graszaden.’
Wat de volgende stap wordt van Riezebos bij de 
renovatie? ‘We gaan nu beginnen met 1.000 m2 
rozenborder.’ Grappend: ‘Als greenkeeper moet ik 
me daarvoor nog even inlezen.’

Steven Wiersema, accountmanager bij DSV Zaden (l), Gerrit Riezebos, hovenier bij IJssellandschap en Tako van den Hul, pro-

ductspecialist bij Vitagro (r)

Het grasmengsel moest worden aangepast aan de bodem en de omgeving – schaduwrijk, zoals te ziet is op de foto
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